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Na službách Božích na Záver školského roka 
sme sa venovali myšlienkam zo záve-
rečnej kapitoly proroka Jonáša. Tie nás 

viedli poznávať Pána Boha, plného zmilovania 
pre hriešneho človeka, ktorého z celej svojej pod-
staty hľadá, aby ho zachránil. Pán Ježiš – ako 
pravý Boh a človek zároveň – prišiel do našej 
pozemskej reality, aby nás zachránil. Duch Svä-
tý oslovuje naše srdcia, aj skrze kázeň Božieho 
slova, aby sme mohli uveriť, a tak byť očistení 
od hriechu a nájdení pre večný život.

Počas týchto našich služieb Božích sme mali 
aj požehnanie detí a vedúcich besiedky, pri kto-
rom dostávali prázdninový zážitkový zápisník 
na leto 2023 a k tomu pero. V zápisníku je 
na každý týždeň dvojstrana s biblickým verší-
kom a miestom pre záznam. Každý si môže 
svojim spôsobom zaznačiť, čo cez obdobie 
prázdnin zažije s našim Spasiteľom Pá-
nom Ježišom Kristom. Ide nielen 
o dovolenkové zážitky, ale aj 
o Božie vedenie, ktoré si 
môžeme aj máme v živote 

uvedomovať. Deti si zvyknú robiť poznámky 
z toho čo študujú a čo ich zaujíma a tak si môžu 
zaznamenať aj vzácne momenty prázdninového 
času s Pánom Ježišom.

Písanie záznamov o tom, čo prežívame s Pá-
nom Ježišom Kristom a ako nás vedie Duch 
Svätý, nemusí byť možnosť len pre deti a mlá-
dežníkov, ktorí dostali zápisník. Aj každý z nás si 
môže robiť stručné poznámky, čo prežíva v živote 
viery. Je veľmi dôležité, aby sme na to nezabud-
li a zapamätali si to. Aby naše modlitby mali aj 
oporu v odpovediach, ktoré sme dostali. Aby sme 
mali záznam pre svedectvo, ktoré môžeme prav-
divo vydať o tom, aký je náš trojjediný Pán Boh 
milostivý, ľútostivý, zhovievavý a bohatý 

v dobrote.
Prajem každému požehnaný letný čas, 

plný Božieho vedenia v akýchkoľvek ži-
votných situáciách a na ktorýchkoľ-

vek miestach, kde sa budeme 
nachádzať.

Michal Findra,  
zborový farár

Ty si Boh milostivý 
a ľútostivý, zhovievavý 

a bohatý v dobrote.
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Dagmar Mozolová  
a Denisa Nikodémová

Z priameho prenosu Konferencie EVS 2023

Manželia Kováčovci v našej zborovej miestnosti

Konfirmandi počas sobotňajšej skúšky
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Udalosti v cirkevnom zbore
 Zuzana Valeková

Vo štvrtok 4. mája, po stretnutí MoS, sme 
navštívili Tatranskú galériu-elektráreň, kde sme 
sa zúčastnili programu Príbehy spravodlivých 
s Dagmar Mozolovou, autorkou tohto dlhoroč-
ného programu vysielaného v RTVS. Príspevok 
o udalosti sme prevzali z eVýchodu a je na inom 
mieste časopisu.

V sobotu 6. mája sme mohli v zborovej 
miestnosti sledovať priamy prenos, prednášky 
z druhého dňa Konferencie EVS 2023 s témou 
Naplno, ktorá sa konala v Dome umenia v Piešťa-
noch. Keďže sme tam nemohli byť osobne, tešili 
sme sa aj tejto virtuálnej účasti.

7. mája bola Štvrtá nedeľa po Veľkej noci 
Cantate/Spievajte s témou Zasľúbenie Ducha 
Svätého. Brat zborový farár Michal Findra kázal 
na text 1S 16,14-23. Povedal, že táto nedeľa nás 
vyzýva spievať a my sme z nášho Evanjelického 
spevníka radostne spievali piesne oslavujúce 
Kristovo zmŕtvychvstanie. Božie slovo nás viedlo 
uvažovať o Božom dare hudby a spevu pre uzdra-
venie. Za vzor máme mládenca Dávida, neskôr 
kráľa Izraela, ktorý slúžil kráľovi Saulovi. Dávid 
sa pri pasení oviec učil. A hoci to nie je veľmi 
radostný čas, predsa je veľmi dôležitý, aby bol 

človek vyučený ovládať hudobný nástroj i svoj 
hlas, aby sme mohli poslúžiť. Rovnako dôležitá 
je osobnosť slúžiaceho, ktorý nemá byť pyšný či 
násilnícky, ale cez hudbu učiaci sa pokore a láske 
k Pánu Bohu i ľuďom. Na záver brat farár vyzdvi-
hol vzácnosť kresťanskej hudby, ktorá nielenže 
teší a lieči chorú dušu človeka, ale najmä vedie 
bližšie k Bohu, ktorý je darca večného života. 
Preto radostne spievajme, oslavujme Boha a po-
slúžme sebe i blížnym – nie iba na rozveselenie, 
ale aj na spasenie.

V stredu 10. mája sa zišlo zborové presby-
terstvo. V programe rokovania boli: príprava 
voľby seniora a dozorcu Tatranského seniorátu, 
príprava publikácie o histórii nášho cirkevného 
zboru k blížiacemu sa 190. výročiu posvätenia 
popradského chrámu, návrh stručného infor-
mačného materiálu o zbore, aktivity na najbližšie 
obdobie.

14. mája bola Piata nedeľa po Veľkej noci 
Rogate/Modlite sa a, keďže je to druhá májo-
vá nedeľa, je to aj Deň matiek. Témy nedele 
boli: Modlitba činiteľov slova a Cti si otca i matku. 
Tieto bohoslužby mali viac vrstiev. Vo voľbách 
predsedníctva TAS sme zvolili: do funkcie senio-
ra brata farára Romana Porubäna a do funkcie 
seniorátnej dozorkyne sestru Ivanu Prelichovú 

Modlitba brata Rogera z Taizé: Pane Ježišu Kriste, vedieť – cez slovo, ktoré vy-
chádza z Tvojich svätých úst – že ako vzácna perla je tvoje Kráľovstvo, je jedinečná 
skutočnosť natoľko, že všetky ostatné perly sa nedajú porovnať so svätosťou Boha. 
A vedieť to, nás v každej chvíli stavia pred voľbu. Zvoliť si, znamená povedať Ti ‚áno‘ 
srdcom bez vypočítavosti. Ale nerozhodnúť sa, znamená povedať nie, zrieknuť sa Ťa 
ako jedinej reality, ako našej podstatnej lásky. Ty, Kriste, stojíš pri dverách a klopeš. 
Každý deň by si chcel do každého z nás vložiť perlu, nenahraditeľný dar, a potom kaž-
dého z nás zavolať po mene. I dnes môžeme počuť Tvoje slovo. V pokornej kajúcnosti 
a v duchu chudoby, príď, Duchu Svätý, aby sme si nezatvrdzovali srdcia. Amen.
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– obaja sú z Kežmarku. Ku Dňu matiek vystúpi-
li s milým programom deti z nedeľnej besiedky 
a príhovor mala sestra Z. Hybenová, vedúca zbo-
rového SEŽ. Povedala, že deti pozdravili svoje 
mladé mamičky a ona dala do pozornosti staršie 
a staré matky, ktoré si to tiež zaslúžia a potešia sa 
každému prejavu záujmu a lásky. Pripomenula aj 
matky na Ukrajine či v Sudáne, strádajúce vo voj-
nových konfliktoch a prosila o modlitby za ne. 
Brat farár M. Findra vysvetľoval, v zmysle textu 
1Tim 2,1-6, ktorý hovorí o modlitbe, nielen ako 
a za čo sa máme modliť, ale že sa máme aj usilo-
vať o uskutočnenie dobrého Božieho diela medzi 
nami. Potom sa ešte prihovoril brat Jozef Kováč 
z Bratislavy, bývalý dlhoročný riaditeľ Detskej 
misie, ktorá v SR pracuje už 32 rokov. Povedal, že 
dnes je veľmi dôležitý ‚imidž‘ a my-kresťania sa 
máme usilovať, aby sme mali Boží imidž: milovať 
nášho trojjediného Boha a v tejto láske aj slúžiť 
blížnym: deťom, sestrám, bratom a manželia 
milovať svoje manželky tak, ako Pán Ježiš, teda 
aj zomrieť za ne ak by bolo treba. Po službách 
Božích bola prislúžená aj sviatosť Večere Páno-
vej. Príjemné chvíle s manželmi Kováčovými sme 
ešte strávili aj v bratsko-sesterskom spoločen-
stve v zborovej miestnosti pri malom pohostení.

18. mája vo štvrtok bol sviatok Vstúpenie 
Krista Pána na nebo/Ascensio Domini a mal 
tému Oslávený Pán nad všetkým. Služby Božie boli 
podvečer a brat farár M. Findra si pre kázeň vy-
bral biblický text L 24,50-53. Povedal, že máme 
radostný sviatok, keď Víťaz nad smrťou, Boží Syn 
a náš Spasiteľ Ježiš Kristus, vstupuje do nebes-
kej slávy. Príklad radosti máme v učeníkoch. Ich 
bezradnosť sa stratila, keď ich požehnal na nebo 
vstupujúci Pán. V požehnaní im zaznelo misijné 
poslanie a vystrojenie do služby. Pritom je po-
trebná pokora a učeníci ju prejavili, keď sa Ježi-
šovi poklonili a tak uznali Ježišovu moc. Dnes 
je v ľuďoch veľa pýchy, ale požehnanie je z po-
kory, len tak nám budú odpustené hriechy. Tiež 
si treba všímať spoločenstvo veriacich. Učeníci 
v chráme v Jeruzaleme čakali na Božie vedenie 
a posilnenie cez Ducha Svätého. Z Neho je tiež 
veľké požehnanie: od Petrovej kázne, keď uverilo 

tritisíc ľudí, potom cez evanjelizáciu v celej Rím-
skej ríši i ďalej až podnes a až po nás. Duch Svätý 
volá zhromažďovať sa v spoločenstve. Preto žime 
evanjelium a pozývajme ľudí, lebo je to veľké 
požehnanie pre nás i naše okolie. Na záver sme 
čítali, že učeníci sa radovali a dobrorečili Bohu. 
Aj my si privlastnime radosť z toho, že sme Boží 
ľud a neustále chváľme a oslavujme nášho Boha, 
lebo je dobrý.

21. mája bola Nedeľa po Vstúpení Exaudi/
Vypočuj s témou Príprava na posledné veci. V na-
šom kostole sme mali Slávnosť konfirmácie 
ôsmich mladých ľudí. V príhovore im brat farár 
M. Findra prečítal z Biblie verš J 1,13 o tom, že 
Pán Ježiš tým, čo Ho prijali a veria v Jeho meno, 
dal moc stať sa Božími deťmi. Teda, ak je niekto 
Božie dieťa, je to plne Božie a nie ľudské dielo. 
Je to Božie povolanie, na ktoré my odpovedá-
me. Potom vysvetľoval texty, ktoré dostali kon-
firmandi. 1. Aby vnímali Božie svetlo a život, 
ktorý pramení z viery v Boha na úžitok teraz i vo 
večnosti. 2. Aby sa osvedčili ako dobrí svedkovia 
viery nielen slovom, ale celým životom. 3. Aby 
neobchádzali Božie volanie a vnímali Božiu moc 
vo volaní Pána Ježiša Krista pre život s Ním. 4. 
Aby sami objavovali Boha v Biblii a tiež aj v brat-
sko-sesterskom spoločenstve cirkvi. 5. Aby, ako 
Ján Krstiteľ, poukazovali na Ježiša Krista, že On 
je ten Baránok Boží, snímajúci hriechy sveta. 6. 
Aby mali ochotu poznávať Krista, hovoriť o Ňom 
a aj žiť tak, aby to bolo aj pre iných príťažlivé po-
zvanie k úprimnej kresťanskej viere. 7. Aby mali 
nadšenie pre Ježiša Krista, aby to bolo na nich 
viditeľné – v prvom rade v rodine a potom aj 
mimo nej a aby aj iných pozývali ku kresťanskej 
viere. 8. Aby dobre vnímali pozvanie Pána Ježiša 
a aj nasledovali nášho Spasiteľa, aby neboli len 
formálni kresťania, ale cele oddaní Bohu, aby raz 
mohli byť v Božom kráľovstve, kde je cieľ života 
veriacich v Krista.

Vo štvrtok 25. mája sme sa mohli opäť 
stretnúť v kaviarni KaMoS.

28. mája bola Prvá svätodušná slávnosť/
Pentecoste a mala tému Zoslanie Ducha Svä-
tého. Pred kázňou prečítala sestra Z. Findrová 
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svedectvo evanjeličky z bratislavského CZ ECAV 
Legionárska ul. o mocnom pôsobení Ducha Svä-
tého v živote človeka. V tento významný cirkev-
ný sviatok si brat farár M. Findra vybral biblický 
text 1Kor 2,12-16. V kázni povedal, že sa dnes 
tešíme, že Duch Svätý bol zoslaný na Letnice 
a založil cirkev na zemi. Vyzval nás uvedomiť si, 
že ak máme v plnosti prežívať aj dnešný sviatoč-
ný deň, tak sa to nedá bez prijatia Ducha Sväté-
ho. Bez znovuzrodenia niet pravého spoločen-
stva s naším Spasiteľom a niet pravého miesta 
v cirkvi. A zasa, Duch Svätý potom mocne pôsobí 
tak, že nám dáva múdrosť všetko rozsudzovať, 
či už veci duchovné alebo svetské. A Duch Boží 
nám dáva aj správne komunikovať. On nás in-
špiruje, že nehovoríme múdrosti sveta, ale v Du-
chu Svätom veľké Božie veci. Ony nech poslúžia 
na dobré svedectvo o vzkriesenom Pánovi Je-
žišovi Kristovi a o moci Ducha Svätého – nám 
na povzbudenie a mnohým na spasenie – aby 
sme spoločne dosahovali večný život. Aj zborový 
spevokol umocnil slávnostnú atmosféru tohto 
sviatku, keď zaspieval dve príležitostné piesne.

29. mája v pondelok bola Druhá svätoduš-
ná slávnosť s témou Ovocie Ducha Svätého. Mali 
sme večerné bohoslužby. Brat farár M. Findra 
kázal na biblický text J 4,19-26. Povedal, že Duch 
Svätý, poslaný po Vstúpení Pána Ježiša na nebo, 
je Duch Pravdy; On sám je Pravda a preto je dob-
ré, keď sa Ním necháme viesť. Vybratý text je 
rozhovor Pána Ježiša so ženou Samaritánkou, 
s podnetmi pre život človeka. 1. Duch Svätý je 
pravdivý a ukazuje nám na naše omyly v nábo-
ženskom aj osobnom živote. Ježiš poukazuje 
na rozdiely medzi Židmi a Samaritánmi a aj my 
skĺzame do omylov, keď sa spoliehame na rituály 
alebo na ‚správnosť‘ cirkvi, ktorej sme členmi ale-
bo chceme ospravedlniť naše zlé spôsoby života 
(lakomosť, nesprávne nažívanie vo vzťahoch,...). 
2. Ako Samaritánke, tak aj nám Duch Svätý otvá-
ra myseľ, aby sme spoznali aj spoznávali Mesiá-
ša-Spasiteľa, ktorý má moc povzbudiť nás, aby 
sme zmenili všetko zlé, v čom sme a žijeme. 3. Ak 
konáme podľa Ducha Svätého, budeme, podobne 
ako Samaritánka, radostne zvestovať aj iným 

evanjelium o Spasiteľovi a tak spoločne dosaho-
vať večný život. Brat farár prečítal ešte Pastiersky 
list zboru biskupov ku Svätodušným sviatkom.

4. júna bol sviatok Svätá Trojica s témou 
Otec, Syn a Duch Svätý a zároveň bol spojený 
s Pamiatkou posvätenia nášho chrámu Bo-
žieho. Služby Božie obohatil zborový spevokol 
dvoma príhodnými piesňami. Pre kázeň si brat 
farár M. Findra zvolil prorocký text Iz 6,1-8, kto-
rý býva často čítaný na sviatok Svätej Trojice. 
Videnie proroka Izaiáša je veľkolepé, keď vidí 
Pána sedieť na vyvýšenom tróne a okraje Jeho 
rúcha napĺňajú chrám. Je to akoby sa nebeský 
trón dotýkal až pozemského chrámu, v ktorom je 
prorok. A podobné pocity mohli mať aj evanjelici 
v r. 1835 pri posvätení tohto nášho chrámu, kto-
rý tak slúži už 188 rokov na oslavu trojjediného 
Boha. Z Izaiášovho textu jednoznačne vnímame 
Hospodinovu vyvýšenosť. Náš Boh je nad všet-
kým, oslavujú Ho nebeské bytosti aj Izaiáš, preto 
aj my ho máme chváliť. Ďalej vidíme nádherné 
Izaiášovo stretnutie s Hospodinom a jeho po-
volanie. Aj my sa poučme, že sa máme pokoriť 
a uznať, že sme hriešni. Máme však pevnú istotu, 
že obeť Pána Ježiša na kríži vyslobodzuje aj nás 
z hriechu... a nielen to, ale Kristus aj nás volá 
nasledovať Ho, teda niesť evanjelium aj iným. 
Brat farár uzavrel, že sa tešíme z toho, že Božie 
konanie sa odohrávalo, odohráva a bude odohrá-
vať aj v tomto našom Evanjelickom chráme Svätej 
Trojice. Bohu i našim predchodcom sme vďační, 
že už 188 rokov slúži Božiemu ľudu. Sestra In-
geborg Paulíniová prečítala historický záznam 
o požiari v meste z r. 1844, ktorý tiež nájdete 
v časopise.

11. júna bola Prvá nedeľa po Svätej Tro-
jici a mala tému Medzi láskou a bohatstvom. Brat 
farár Findra si pre kázeň vybral biblický text 1J 
4,16-21, o ktorom povedal, že je to pozvanie 
reagovať na Božiu lásku, lebo náš Boh je láska. 
Z lásky dal svojho Syna, aby sme mohli byť za-
chránení pre Božie kráľovstvo. Naozaj je nádher-
né, že hoci si nezaslúžime Božiu lásku, predsa nás 
Ježiš Kristus prv miloval, aby sme mohli milovať 
aj my. Tiež sme si mohli uvedomiť, že – skrze 
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Božiu lásku a jej prejavy pri nás – máme mocné 
svedectvo o istote spasenia pre večný život, že 
pre Kristove zásluhy obstojíme na poslednom 
súde. S istotou spásy súvisí aj moc dokonalej 
Božej lásky agapé, ktorá vyháňa strach zo smrti 
a večného zatratenia. Vnímali sme dar Božej lás-
ky, ktorá cez nás miluje aj našich blížnych. V jej 
moci sa rozhodnime byť na strane lásky a nie 
bohatstva. Kiež je v nás vždy viac a viac Božej 
dokonalej lásky agapé, aby bolo pri nás zrejmé, 
že sme si vyvolili milovať Pána Boha a našich 
blížnych.

V stredu 14. júna odpoludnia mali členo-
via spevokolu záverečné stretnutie pred 
prázdninami a príspevok o tomto stretnutí je 
ďalej v čísle.

18. júna bola Druhá nedeľa po Svätej 
Trojici a mala tému Vážne pozvanie. Brat farár 
M. Findra mal kázeň na biblický text L 14,15-
24 a povedal, že v podobenstve o veľkej hostine 
máme aj my pozvanie do Božieho kráľovstva 
od samého Pána Ježiša. Pozvaní významní ľu-
dia však odmietli prísť. Ľudí, ktorí sa spolieha-
jú na seba a nevnímajú svoju hriešnosť, často 
od Pána Ježiša odrádza ich majetok či rodinné 
väzby, ale môžu to byť aj mnohé iné veci. Prázdne 
miesta potom zaujali nevýznamní obyčajní ľudia, 
ktorí však vedeli o svojej nehodnosti a s pote-
šením pozvanie prijali. Ak človek vníma svoju 
stratenosť pred Pánom Bohom, tak vie prijať po-
núkanú Božiu milosť, odpustenie hriechov a po-
zvanie byť v Božom kráľovstve. Na záver zaznelo, 
že naozaj ide o vážne pozvanie, v ktorom nás sám 
Pán Ježiš pozýva do Božieho kráľovstva. Nepre-
meškajme toto pozvanie a na volanie Pána Ježi-
ša povedzme ‚áno‘. Ak uveríme v zástupnú obeť 

Spasiteľa za nás, nájdeme tak večnú blaženosť.
V túto nedeľu sa v Bardejove konal tohtoroč-

ný Deň Východného dištriktu ECAV a zúčast-
nili sa ho aj členovia nášho zboru a príspevok 
o tom je ďalej v čísle.

25. júna bola Tretia nedeľa po Svätej 
Trojici a mala tému Nájdenie strateného/Priná-
šať dobré ovocie a mali sme aj Záver školského 
roka. Pre kázeň vybral brat farár M. Findra bib-
lický text Jon 4,1-11. Na úvod vyjadril radosť 
z nedele, ktorá poukazuje na Pána Boha, hľa-
dajúceho strateného človeka – a to aj naše deti 
a mládež. Božia milosť je, že počas končiaceho sa 
školského roka mohlo byť mnoho stretnutí, a to 
nielen na pôde cirkvi ale aj v školách. Kázňový 
text je o Božej ľútosti a zmilovaní sa nad Niniv-
čanmi, ktorí sa kajali a v pôste uznali svoje hrie-
chy. Na jednej strane sa veľmi tešíme, že Pán Je-
žiš je takýto Boh, ktorý hľadá strateného človeka, 
na druhej strane sme skúmali, ako ľudia ‚riešia‘ 
Božiu dobrotu a lásku. Ak sa Ježiš dotkne dare-
bákov a oni poznajú svoj hriech, tak majú šancu 
ísť cestou pokánia a odpustenia hriechov. Podob-
ne, ako keď žiak od učiteľa dostane druhú šan-
cu. Naša ľudská slabosť je, že nedoprajeme iným 
Božie zmilovanie, najmä ak nám ublížili. A tiež je 
zrejmá Božia výchova s nádychom humoru, keď 
Jonášovi, ľutujúcemu vyschnutý ricínovník, Boh 
vysvetlil, že pre Neho je najdôležitejšia záchrana 
hriešnikov. Tak aj pri práci s deťmi, študentmi 
i s kolegami v škole si vždy musíme uvedomiť, 
že ľudia sú najdôležitejší. Buďme vďační, že náš 
Boh je plný dobroty a odpustenia. Cez pokánie sa 
nechajme nájsť Pánovi Ježišovi a žime radostný 
svedecký život medzi našimi blízkymi... nech je 
tak aj cez nastávajúce prázdniny.

Príbehy spravodlivých v Tatranskej galérii
 Emília Mihočová, eVýchod 5/2023

Len pár dní pred Dňom víťazstva nad fašizmom 
odzneli v podvečer 4. mája v priestoroch Tat-
ranskej galérie v Poprade Príbehy spravodlivých 

– Sloveniek a Slovákov, ktorí počas Druhej sveto-
vej vojny zachraňovali ľudské životy. Prítomných 
v úvode oslovila autorka, redaktorka a moderá-
torka Dagmar Mozolová a povedala, že verí, že 
program s posolstvom o statočných Slovákoch, 
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záchrancoch ľudských životov, bude naďalej 
pokračovať, lebo takých príbehov je stále dosť. 
Potom predstavila hudobných hostí: speváčku 
Katarínu Koščovú, ktorú na klavíri sprevádzal 
Daniel Špiner.

Jedna z hlavných protagonistiek programu 
v galérii bola pani Denisa Nikodémová zo Spiš-
skej Novej Vsi – vo vojne dobrými ľuďmi zachrá-
nené dieťa. Po vojne vyštudovala jadrovú fyziku 
aby splatila pomyselný dlh voči tým, ktorí toľko 
šťastia ako ona nemali.

Hraný dokumentárny film Mamička priblížil 
Liptáčku pani Zuzanu Dermekovú, ktorá zachrá-
nila život trojročnému židovskému dievčatku, 
starala sa oň a po skončení vojny ho odovzdala 
jeho prenasledovanej matke.

Ďalej v programe vystúpila pani Marta Valo-
vá z Kežmarku, ktorej príbeh inšpiroval vznik 
dlhého rozhlasového cyklu o príbehoch spravod-
livých. Jej tehotná mama a starí rodičia celé štyri 
mesiace ukrývali jedenásť ľudí židovského pôvo-
du vo svojom záhradnom domčeku. Starí rodičia 
pritom slúžili v nemeckej rodine! A za ich plotom 
bola elektráreň, obsadená nemeckými vojakmi 
SS. V tom záhradnom domčeku Židia prečkali 
až do oslobodenia Kežmarku na konci januára 
1945. S mikrofónom v ruke potom redaktorka 
Dagmar Mozolová vyhľadávala ďalších preživších 
pamätníkov podobných udalostí. Dagmar Mozo-
lová, manželka evanjelického farára, za mapova-
nie príbehov záchrancov a zachránených dostala 
prestížne ocenenie Krištáľové krídlo.

Pozvanie do Tatranskej galérie prijala aj pani 
Margita Lentovičová, jedna z posledných troch 
v Slovenskej republike ešte žijúcich nositeľov 

ocenenia Spravodlivý medzi národmi. Narodila 
sa Žofii a Jánovi Lentovičovcom, ktorí počas 
vojny, vo svojom mlyne a mlynici, ukryli deväť 
ľudí židovského pôvodu. Skrývali ich najskôr 
v stodole a potom v maštali. Bolo to nebezpeč-
né, keďže do mlyna Nemci chodili pravidelne. 
Raz prišla celá posádka a svoje kone ustajnila 
práve v maštali. Od tajného úkrytu Židov ich 
delila len drevená priečka. Pani Margita doteraz 
nedokáže pochopiť ako na malom priestore nie-
koľkých štvorcových metrov prežilo deväť ľudí 
počas štyroch mesiacov. Tým, že starí rodičia im 
nosili jedlo a prali oblečenie, podstupovali ob-
rovské nebezpečenstvo. Okrem toho, do mlyna 
prichádzali mlieť múku ľudia zo širšieho okolia 
a každý každého poznal. Po dedine chodili jed-
notky SS hľadajúce partizánov a prichádzali aj 
v noci, keďže vo mlyne sa nepretržite pracovalo 
a svietilo. Židov, ukrytých v maštali, však nik 
neobjavil. Starí rodičia konali tak, ako im kázalo 
svedomie. Nepremýšľali o tom, či je to nebezpeč-
né a zachovali sa ako kresťania.

Emotívne príbehy zaujali nielen dospelú ve-
rejnosť, ale dopoludnia aj 140 študentov z po-
pradských stredných škôl. V závere večera ľudia 
stáli a tlieskali. Potleskom ocenili ľudskosť a dob-
rotu v príbehoch, ktoré nám aj dnes hovoria, že 
človek môže byť človeku človekom aj v najťažších 
situáciách.

Moderátorka večera a redaktorka príbehov 
o ľudskosti Dagmar Mozolová avizovala, že také-
to verejné podujatia budú pokračovať vo väčších 
mestách po celom Slovensku, kým príbehy môžu 
porozprávať tí, ktorí ich osobne prežili.

Kniha bez slov
 Jozef Kováč, Príbehy z légií 

Detská misia používa jednoduchú a efektívnu 
pomôcku pre vysvetlenie evanjelia deťom – ale 
nielen deťom. Každá ilustrovaná lekcia sa zame-
riava na jednu farbu Knihy bez slov.

1. Zlatá farba strany predstavuje nebo a Božiu 
lásku – miesto kde je Boh, ktorý je svätý, čistý 
a bez hriechu. On je náš Stvoriteľ, preto Jemu 
sme zodpovední za náš život. Boh chce, aby sme 
všetci prišli do neba. Ale je jedna vec, ktorá v nebi 
nemôže byť, a to je hriech.
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2. Čierna strana predstavuje hriech a Boží 
trest. Hriech je vzbura proti Pánu Bohu v na-
šom správaní počas života. Božie slovo nám 
hovorí, že hriech musí byť potrestaný, takže 
hriešny človek do neba nemôže prísť. Ale Boh 
miluje človeka a tak pripravil cestu záchrany 
z našich hriechov.

3. Červená farba svedčí o tom, že Boh poslal 
na zem svojho Syna, svedčí o Božej ceste spa-
senia skrze krv Ježiša Krista. Pán Ježiš sa na-
rodil ako dieťa, vyrastal ako človek a preto nám 
rozumie. Bol človek a zároveň aj Boh a preto 
nikdy neurobil hriech. Zlí ľudia ho ukrižovali 

a On dobrovoľne zomrel za naše hriechy a vzal 
na seba odplatu za hriech – smrť. Tak svojou 
smrťou zaplatil za hriechy sveta, aby sme my 
mohli prísť do neba.

4. Biela strana Knihy bez slov znázorňuje 
prijatie Božieho daru nového života v Ježišo-
vi. Vyjadruje, že Pán Ježiš na tretí deň vstal 
z mŕtvych a potom vstúpil do neba k svojmu 
Otcovi, aby nám tam pripravil príbytky a chce, 
aby sme mali čisté srdce.

5. Zelená strana predstavuje rast a šťastný 
život veriaceho v Spasiteľa Ježiša Krista.

Z histórie popradskej  
evanjelickej cirkvi

  Karl Wünschendorfer, 1872  
(Časť dobového textu v preklade z nemčiny 
od b. f. Samuela Adamčíka)

Na Tretiu potrojičnú nedeľu 21. júna 1830 
zasvätil si Poprad 300-ročné jubileum au-
gšburského vierovyznania, a to na ten spôsob, 
že sbor slávil o 6. hodine ráno Večeru Pánovu 
a o 9. hodine samotnú slávnosť s povznese-
nou náladou a so slávnostnou kázňou farára 
Daniela Kuntza.

Aj keď sa sboru splnili najtúžobnejšie pria-
nia a svoje cirkevné záležitosti mal na poriad-
ku – že mal pekný kostol a tešil sa zo školy, 
v čom mohol sa starať o duchovné potreby 
členov – predsa bol veľmi skoro, a to v r. 1844 
navštívený ničivým požiarom.

O ňom nájdeme v cirkevnej zápisnici nasle-
dovné: „Tento rok je pre popradský sbor z via-
cerých príčin významný, žiaľbohu nešťastný. 
K tomu patrí predovšetkým veľký požiar, jemu 
na popol 12. júna podľahlo temer celé mesto 
a ktorý pravdepodobne vznikol zo zloby, keď 
už predtým trikrát vypukol oheň, ale šťastlivo 
bol uhasený. Keď predtým, obzvlášť 10. júna, 
viaceré stredné stavby na zimnej strane ľahli 

popolom, vznikol 12. júna – okolo poludnia 
za mocného vetra – na hornom konci požiar 
a plamene rozšírili sa úžasnou rýchlosťou. 
Zimná strana úplne zhorela a letná strana, 
na ktorej zadné staviská ostali nepoškodené, 
až po Guergäszchen naproti radnice. Stre-
chy ostatných domov boli z väčšej čiastky 
postrhávané.

Náš kostol ostal neporušený uprostred pla-
meňov, škridlica sa osvedčila. Aj fara ostala 
uchránená, ale naša škola, katolícky kostol, 
veža a zvonica, stali sa korisťou plameňov.

Štyria ľudia našli v plameňoch smrť, iní – 
večer čoskoro zatým – zomreli na popáleniny. 
Dlho potrvá, kým budú zmyté stopy tohto ne-
šťastného dňa.

A skutočne dlho trvalo, lebo ešte dnes ba-
dáme následky tohto hrozného nešťastného 
dňa, keďže mal za následok, že stav duší náš-
ho sboru, ktorý ešte v r. 1825 bol 878, týmto 
nešťastím sa umenšil o viac ako 300 členov, 
odhliadnuc od ochudobnenia, ktoré prinieslo 
toto nešťastie. Veľká čiastka musela odísť, za-
tiaľ čo iní ochudobneli a zotavili sa až po nie-
koľkých rokoch.
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Stretnutie spevokolu pri skončení  
slávnostnej polovice cirkevného roka

 Emília Cebuľová, vedúca spevokolu

Náš zborový spevokol Spievajúce srdcia sa za-
čal stretávať pri nacvičovaní piesní už v septem-
bri 2022. V súčasnosti má 16 členiek a, žiaľ, žiad-
nych mužov. Je to dosť málo oproti predošlým 
‚dobrým‘ rokom, keď nás bolo viac než dvakrát 
toľko – a to mužov i žien.

Viacerých zo spevokolu si už k sebe povolal 
náš Pán, iných v spievaní zastavili choroby ale-
bo pre vyšší vek oslabnutý hlas. Zostali sme len 
ako ženský spevokol, pretože chceme, aby táto 
aktivita v našom zbore nezanikla.

Brat farár Michal Findra má zodpovednosť 
za hudobno-spevnú stránku. S veľkým zaniete-
ním vedie naše každotýždenné nácviky a diri-
guje spevokol pri vystúpeniach. Aj vďaka nemu 
prichádzame na nácvik radosťou. A radostne 
potom spievame Bohu na chválu pri všetkých 
slávnostných príležitostiach nášho cirkevného 
zboru od adventu až po sviatok Svätej Trojice.

Spevokolisti sa tiež radi a ochotne zúčastňu-
jú ďalších cirkevno-zborových aktivít a aktívne 
pri nich aj pomáhajú.

Spevokol je zapojený nielen do aktivít zboru, 
ale aj na úrovni seniorátu či celej cirkvi. V sú-
časnosti – ako spojený spevokol – už dlhšie na-
cvičujeme piesne, ktoré budú v programe toh-
toročného Dňa Tatranského seniorátu v stredu 5. 
júla v Levoči.

Pred prázdninami sme mali záverečné hodno-
tiace stretnutie. Aj tam nám bolo milo a príjem-
ne. Počúvali sme nahrávky z našich vystúpení, 
aby náš spev v budúcnosti čo najlepšie ‚lahodil‘ 
ušiam poslucháčov a hovorili sme tiež o najbliž-
ších plánoch. Nechýbalo ani malé pohostenie 
pri kávičke. Pri tejto príležitosti sa so spevoko-
lom rozlúčila – opäť pre zdravotné dôvody – ďal-
šia z dlhoročných členiek. A aj keď nás to neteší, 
predsa sme jej do budúcna zaželali veľa zdravia 
a Božieho požehnania v ďalšom živote.

Je to tak: každému nadíde čas odchodu. Ja 
však využijem aj túto príležitosť na povzbude-
nie aj pozvanie vás, bratia a sestry, prihlásiť sa 
do služby Pánu Bohu spevom, aby sa zaplnili 
uprázdnené miesta po odchádzajúcich. Naozaj, 
je to dobré, pekné a Bohu milé využitie voľného 
času i našich obdarovaní od Pána Boha.

A áno, Boh nás cez Bibliu k tomu vyzýva! 
Žalm 149,1: Haleluja! Spievajte Hospodinovi novú 
pieseň, Jeho chválospev v zbore zbožných. Žalm 
108,2.4: Pevné je moje srdce, Bože, spievať a hrať 
Ti budem; prebuď sa, moja česť! Budem Ti ďako-
vať, Hospodine, medzi ľuďmi, ospevovať Ťa medzi 
národmi.

Na záver ešte raz ďakujem všetkým v spevo-
kole, ktorí slúžia spevom na chválu nášho Boha... 
On nech nám pritom pomáha aj naďalej!

Deň Východného dištriktu ECAV 2023
 Zuzana Hybenová

Nedeľa 18 júna bola požehnaný deň pre všet-
kých takmer dvetisíc sestier a bratov v Športovej 
hale Mier v Bardejove Ale rovnako požehna-
ný bol aj pre ďalších kresťanov, ktorí priebeh 

slávnostných služieb Božích mohli sledovať 
v priamom prenose RTVS.

Slová apoštola Pavla z Listu do Efezu (2,14-
18) On je náš pokoj boli vybraté ako téma tohto 
dištriktuálneho dňa. Služby Božie začali sklad-
bou Pokoj svoj dávam vám v podaní spojeného 
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detského spevokolu – detí z cirkevných zborov 
Bardejov, Zlaté, Richvald a Marhaň – a pozdra-
vom zástupcu mesta i domáceho cirkevného 
zboru.

Potom služby Božie pokračovali podľa po-
riadku a počas prvej piesne všetci traja biskupi 
požehnali deti najprv zo spojeného detského 
spevokolu a potom aj ostatné deti, ktorým ani-
mátori pripravili vhodný program. Dlhý rad detí 
potešil prítomných so srdečným želaním, aby aj 
naďalej žili s vierou v Pána Ježiša po celý svoj 
život. V liturgii účinkovali Samuel Sabol, Eva 
Kolesárová, Ján Kolesár, Slavomír Sabol a Viktor 
Sabo. Dozorca východného dištriktu Ľubomír 
Pankuch predniesol vlastnú báseň Pokoj všet-
kým vám.

Po piesni Príď do srdca môjho, Kráľ Slávy v po-
daní spojeného miešaného spevokolu VD (Bar-
dejov, Zlaté, Marhaň, Giraltovce) pod vedením 
Martina Tipula, nasledovala kázeň.

Biskup VD Peter Mihoč kázal na text Ef 2,13-
18. Povedal, že pozdrav Pokoj vám je aj dnes aktu-
álny, najmä keď myslíme na vojnu na Ukrajine. 
Narušený je aj vnútorný pokoj. Mnohí stojíme 
proti sebe, slúžime len sami sebe, predstavitelia 
štátu a národa sa navzájom napádajú... My sme 
sem prišli zblízka i zďaleka, oslovujeme sa sestry 
a bratia, lebo nimi sme v Kristovi. Hľadajú sa 
blahoslavení ktorí prinášajú pokoj. Pavol hovorí 
o veľkom odcudzení v cirkvi, o múre v jeruza-
lemskom chráme, ktorý rozdeľoval ľudí a od-
cudzoval ich navzájom od Boha. Keď sa vytratí 
Boh, ľudia majú k sebe ďaleko. Odcudzenie je 
aj v rodinách, v bežnom živote i v cirkvi, lebo 
sme stratili Boha. Hoci sme kedysi boli ďalekí, 
v Kristovi Ježišovi sa stávame blízki krvou Kris-
tovou, lebo Boh medzi znepriatelených stavia 
Kristov kríž. Ak hľadáme pokoj v živote, Krista 
nemožno obísť, lebo On zboril priehradný múr 
nepriateľstva. Bez zmierenia niet pokoja a po 
zmierení sa nepriatelia menia na naše sestry 
a bratov. A potom, ako noví ľudia, sme pozvaní 
tvoriť pokoj a šíriť pravdu. Kristus dokázal zme-
niť svet svojím pokojom a nový človek nebuduje 
múry, ale mosty. Dnešné Slovensko potrebuje 

pokoj. Boh pokoja nech nás posvätí a zachová 
telo i dušu bez úhony.

Po hudobnom vstupe spevokolu Pán pokoj náš 
sa prihovoril generálny biskup Ivan Eľko na tému 
židovského pozdravu Šalom, čo znamená Pokoj. 
Biblickí ľudia si želali pokoj, realita hriechu však 
odrazila pokoj. Ale dielo Pána Ježiša Krista pri-
nieslo nový pokoj: Pán Ježiš prišiel ohlásiť pokoj 
a porazil moc hriechu; On sám je zdroj pokoja; 
preto, keď hovoríme o pokoji, nehovoríme o veci 
ale o Ježišovi Kristovi.

Potom zaznela hebrejská pieseň o pokoji 
Hevenu šalom v podaní spojeného miešaného 
spevokolu a nasledovali modlitby. Martin Vo-
ľanský prosil o pokoj v rodinách, manželstvách 
aj pri deťoch. Jevgenij Kozačuk z Ukrajiny pro-
sil o ukončenie vojny na Ukrajine. Renáta Vin-
czeová, generálna dozorkyňa ECAV, ďakovala 
za túto krásnu príležitosť a za možnosť stretnu-
tia. Prosila o pokoru a pokoj aj v našej cirkvi 
a tiež aby všetky cirkvi prinášali ovocie Božie-
ho pokoja a vydávali svedectvo o ňom. Pokorne 
uznávame svoju neposlušnosť, sme zhrození 
strachom, preto prosíme o zmilovanie a dar 
Svätého Ducha, aby sme boli naplnení Božím 
pokojom.

Za tým nasledovali pozdravy hostí: Jána 
Hroboňa, biskupa ZD, Tomáša Tyrlíka, biskupa 
SCEAV, Pétura Thorsteinssona, riaditeľa diakonie 
vo Württembergeskej evanjelickej cirkvi, Petra 
Petruša, viceprimátora Bardejova. Medzi po-
zdravmi v hudobných vstupoch spievala Kapela 
KVD pod vedením Martina Tipula. Služby Bo-
žie ukončila záverečná liturgia a mohutný spev 
evanjelickej hymny Hrad prepevný.

 Evanjelický Bardejov. Obedňajšiu pre-
stávku mohli účastníci využiť na spoznávanie 
krás Bardejova, stredovekého mesta zapísaného 
medzi pamiatky UNESCO. Využili sme návštevu 
evanjelického kostola, kde nám presbyter cirkev-
ného zboru podal historický výklad.

Bardejov patril v prvej polovici 16. stor. 
k významným slobodným kráľovským mestám 
Uhorska. Bol členom Pentapolitany/Päťmestia 
(združenia piatich hornouhorských miest) 
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spolu s Košicami, Levočou, Prešovom a Sabi-
novom. Tieto mestá boli dôležitá opora kráľov-
skej moci v tejto časti Uhorska. Väčšina obyva-
teľstva v tom čase boli karpatskí Nemci. V 16. 
stor. bolo práve nemecké obyvateľstvo mostom, 
cez ktorý prúdili reformačné myšlienky z ne-
meckého Wittenbergu až na východné hranice 
Uhorska. V r. 1539 bola už celá bardejovská 
mestská rada evanjelická a mesto poskytovalo 
štipendiá študujúcim vo Wittenbergu. Jeden 
z nich bol aj Leonard Stöckel a tento významný 
rodák z Bardejova zanechal v dejinách mesta 
i krajiny nezmazateľnú stopu.

V tom čase evanjelici získali kláštor, kláštorný 
kostol i Kostol sv. Egídia. V 17. stor. v období 
protireformácie im bolo všetko odobraté a evan-
jelických farárov vyhnali.

V r. 1689 si evanjelici začali stavať drevený 
kostol s podmienkou, že musel byť za hradba-
mi mesta. Tam bola močaristá pôda, preto stál 
na koloch. Keď v tom čase vypukol v meste 
požiar, evanjelický kostol nezhorel, keďže bol 
von za hradbami. V r. 1798 začali stavať teraj-
ší kostol. Dokončený a posvätený bol v r. 1808. 
Odvtedy bol už viackrát rekonštruovaný a v r. 
1900 odstránili šindľovú strechu. Organ má 
už viac ako sto rokov. Oltárny obraz je sadrová 
plastika a zobrazuje Pána Ježiša v getsemanskej 
záhrade. Vo vitrážových oknách, po oboch stra-
nách oltára, sú postavy reformátorov Luthera 
a Melanchtona.

Popoludnie Dištriktuálneho dňa VD vypl-
nilo pantomimické predstavenie Krížová cesta 
v prevedení majstra pantomímy Milana Sládka, 
ktorý tohto roku oslávi jubileum 85 rokov. Túto 
náročnú tému v netradičnom spracovaní precí-
tili účastníci ako silný duchovný aj umelecký zá-
žitok. Prispel k tomu aj brat biskup Peter Mihoč 
v úlohe rozprávača biblického deja. Zážitok pod-
čiarkla aj organová skladba Le chemin de la croix 
(Krížová cesta). V tomto unikátnom predstavení 
Milan Sládek sugestívnym spôsobom prežíva 
spolu s divákmi každé zo štrnástich zastavení, 
ktoré vypovedajú o posledných chvíľach Ježiša 
Krista.

Pokoj všetkým Vám
 Ľubomír Pankuch

Dvere sa otvorili - a možno nie,
v sieni stojí Pán.
Je to pravda, či zdanie?
Tichom sa nesie - Pokoj Vám.

Ubehli stovky, tisíce liet,
ruky máme zas a znovu zopäté,
oči k východu slnka upreté.
No pokoja - niet.

Sme ako steblo vo vetre,
sme ako haluz nalomená.
Brat bratovi dobré slovo nepovie,
nezove ho podľa mena.

Je ešte čas byť hodný jeho diela,
máme len chvíľku - urobiť správny krok.
Netreba čakať týždeň, mesiac, rok.
V srdci sa musí zrodiť zmena.

A tak nám pohlaď majstre dušu unavenú,
vráť vodu do koryta rieky.
Utri slzu na líci matky - hlávku ubolenú,
nech majú otcov všetky dietky.

Pokoj, svoj pokoj zošli nám.
Utíš zlobu,
daj slobodu,
sveta rodinám.

Prednesené na Dištriktuálnom dni  
VD 18. júna v Bardejove.

Slovenský umelec Milan Sládek je mím sve-
tového významu, ktorý ovplyvnil tento žáner 
ako nikto iný. V r. 1998 dostal Cenu Ministerstva 
kultúry SR za vynikajúcu dlhoročnú prácu a osobný 
prínos pre slovenskú kultúru a umenie a v r. 2001 
mu prezident Rudolf Schuster udelil Cenu Ľu-
dovíta Štúra.
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Frontová línia zblízka
  Ivana Damankošová a Emília Mihočová, 
EPST 10/2023

Michal Molnár je pracovník Mládežníckeho 
centra ICHTHYS vo Veľkom Slavkove. Po začatí 
vojny na Ukrajine bol vyslaný slúžiť na hranič-
nom priechode vo Vyšnom Nemeckom.

Centrum ICHTHYS sa stalo dočasným domo-
vom pre ukrajinských utečencov. Prví prišli už tri 
dni po vypuknutí vojny. Boli to misionári Scott 
a Lena Yountovci, ktorí sa medzičasom už vrátili 
späť na Ukrajinu.

Michal sa učil ukrajinský jazyk aby rozumel 
a mohol dobre komunikovať. Ukrajinci mu po-
máhali: najprv sa učil azbuku, potom mu dávali 
úlohy, písali s ním diktáty a učili ho slovíčka. 
V novembri minulého roka sa zúčastnil odvo-
zu humanitárnej pomoci. Druhý raz v januári, 
počas svojej dovolenky, opäť vyrazil na Ukraji-
nu do Bilej Cerkvi (80 km južne od Kyjeva) kde 
pôsobí farár Scott Yount. (Odtiaľ pochádzajú aj 
Zinka Papková s dcérou Daškou, ktoré prichýlil 
náš cirkevný zbor.)

Po pár dňoch potom vyrazili s humanitárnou 
pomocou ďalej na východ, kde je situácia omno-
ho nebezpečnejšia. Od 18:00 h do 6:00 h ráno 
platí zákaz vychádzania. Videli zničené budovy 
aj celé ulice. Bývali u brata farára, kde mali teplo 
i o všetko postarané. Boli len 7 km od frontovej 
línie. Počuli streľbu, všade sa ozývali výbuchy. 
Michal bol z toho v šoku a nedokázal povedať 
ani slovo. Domáci vo vojnovom stave žijú už 
dlho a nevnímajú to tak intenzívne. Mnohí prišli 
o všetko: prácu, majetok, svojich blízkych. Vojna 
zasiahla aj rodinu pána farára. Volá sa Valerij, 
má manželku, dcéru Oksanu a tri vnúčatá. Jeho 
41-ročný zať už nežije, lebo zahynul pri okupá-
cii mesta. Porušil zákaz vychádzania: keď boli 
bez elektriny pre pokazený generátor a on sa išiel 
pozrieť čo sa pokazilo, zabili ho črepiny z gra-
nátu alebo míny. Farár Valerij rozprával, že ľudí 
utekajúcich pred bombardovaním chceli vyviezť 

z mesta cirkevným autobusom. Ruskí vojaci celý 
autobus rozstrieľali, zabili ženy, deti, celé rodi-
ny. Smutne skonštatoval, že vojna je zlá a nemá 
pravidlá.

Každodenný život ľudí sa zásadne zmenil. 
Žijú v stálom ohrození, keďže útok môže prísť 
kedykoľvek. Jeden večer si Michal nastavil budík 
na šiestu ráno, lebo o siedmej mali ísť do kostola. 
O piatej ho zobudili tanky, ale do kostola išli aj 
v tejto situácii. Občas sa v kostole triasli okná, 
ale aj tak bol plný ľudí. Prekvapilo ho, že ľudia 
v kostole sedeli a počúvali. On sedel ako napnutá 
struna. Kázeň bola o tom, aby sa ľudia opierali 
stále o Krista a nečakali, že ak sa vojna skončí, 
všetko bude ružové a zmiznú všetky problémy. 
Vždy budú nejaké ťažkosti, ale len na Krista 
sa bude dať vždy spoľahnúť. Farári hovorili, 
že cez vojnu sa začalo veľa ľudí kajať a uverili 
v Boha.

Potreba humanitárnej pomoci je stále veľká. 
Na otázku kde nakupujú potraviny, jedna pani 
povedala, že v meste vzdialenom 40 km. A na 
otázku, či ľudia neuvažujú o odchode z frontovej 
línie, Michal dostal odpoveď, že: keď chcete byť 
utečencom, musíte mať dostatok financií a ak ich 
nemáte dosť, neodídete. A sú tri skupiny. Prvá 
skupina ľudí mala peniaze a chceli odísť – tí už 
tam nie sú. Druhá skupina sú tí, ktorí peniaze ne-
majú a hoci by mnohí chceli odísť, nemôžu, lebo 
na to nemajú financie. Tretia skupina sú najmä 
starší ľudia, ktorí už odísť netúžia. Jedna pani 
mu povedala: keď tu mám zomrieť, tak zomriem.

Mnoho sa hovorí o odhodlanosti Ukrajincov 
brániť svoju krajinu za každú cenu. Ako by sme 
v takej situácii reagovali my, Slováci?

Každý deň sa v Bilej Cerkvi budili na veľkú 
zimu. V noci boli na uliciach zapnuté len se-
mafory a inak bolo mesto ponorené do tmy. 
Bolo rozdelené na tri časti, z nich vo dvoch bol 
elektrický prúd vypnutý a mali ho len v jednej 
časti, potom sa to striedalo. V základnej škole 
Michal stretol ženy-dôchodkyne. Šili potreby 
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pre vojakov: rukavice, nohavice, ale aj masko-
vacie siete na tanky. Jedna z nich povedala, aby 
na Slovensko odkázal, že aj ony, vo vysokom 
veku, bojujú a každý robí čo môže.

Na otázku redaktorky, odkiaľ pochádza hu-
manitárna pomoc, Michal povedal, že zbierka sa 

zhromažďuje v Poprade-Strážach u brata Lukáša 
Mlynárika a je vyhlasovaná cez cirkev. Ľudia po-
máhajú – vďaka Bohu – materiálne aj financiami.

Modlime sa za skončenie vojny na Ukrajine 
a ďakujme Bohu, že môžeme žiť v mieri a pomá-
hať utečencom.

Život hodný spoločenstva cirkvi
  Michal Findra

Napomínam vás teda ja, väzeň v Pánovi: 
Žite tak, ako je hodné povolania, ktorým ste 
boli povolaní, vo všetkej pokore, nežnosti 
a trpezlivosti, znášajte sa vospolok v láske 
(Efezským 4,1-2).

List Efezským napísal apoštol Pavol z vä-
zenia v Ríme ako okružný list pre všetkých 
kresťanov v malej Ázii, a preto sú v ňom zá-
kladné princípy pre fungovanie cirkevných 
zborov. Vždy keď čítame list Efezským, mô-
žeme si povedať: „Apoštol Pavol píše aj nám“. 
V citovaných dvoch veršoch nám náš apoštol 
predstavuje cirkev ako spoločenstvo povo-
laných ľudí, ktorých charakterizuje určitý 
spôsob správania.

Ak počujeme slovo povolanie, tak nám vy-
skočí v mysli nejaké zamestnanie, ktoré koná-
me. Napr. sústružník, lekár, dojička, ... V tom-
to prípade je lepšie povedať, že apoštol Pavol 
píše tým, ktorí boli zavolaní, aby žili hodne 
svojho zavolania. Už nám je asi zrejmé, že ide 
o  zavolanie alebo povolanie Duchom Svä-
tým – darom viery – do spoločenstva cirkvi. 
Bez akýchkoľvek našich zásluh sme dostali 
v pokání z hriechov nádhernú milosť. Uverili 
sme v zástupnú obeť Krista na kríži za naše 
prestúpenia, a stali sme sa členmi cirkvi. Ta-
kých, akí sme boli – hriešnych – nás Kristus 
našiel a vyslobodil (R 5,8).

Na jednej strane máte nádherné povolanie 
do cirkvi, a na druhej strane je život v cirkvi. 
Apoštol Pavol nás napomína, aby bol život 
kresťanov hodný takej veľkej veci – veď nám 

boli odpustené hriechy a dostali sme šancu 
na nový život z Ducha Svätého. Božie vedenie 
kresťanov sa pri každom má prejaviť v cirkvi 
určitými vlastnosťami, ktoré sú prejavom 
kresťanovho úplného oddania sa do služby. 
Vo veršoch vyššie sú niektoré konkrétne 
menované:

Pokora. Z blahoslavenstiev poznáme: 
Blahoslavení krotkí, (mohli by sme povedať 
pokorní) lebo oni dedičmi zeme budú (Mt 5,5). 
A v epištole Jakuba čítame: Boh sa pyšným 
protiví, ale pokorným dáva milosť (Jk 4,6). 
Môžeme povedať, že Pán Ježiš chce darovať 
do cirkvi pokorné správanie, ktoré nesie zasľú-
benie obdržania dobrého životného priestoru 
– zeme. Skúmajme každý seba samého: aký/á 
som? Nenadúvam sa náhodou? Prosme o pokor-
né srdcia.

Nežnosť. Človeku poväčšine vyčarí úsmev 
na tvári nežné správanie sa dvoch zaľúbencov. 
Hľadia si do očí, držia sa za ruky, milo rozprá-
vajú. Alebo ešte iný príklad: Potešíme sa, keď 
vidíme rodičov, ako sa nežne starajú o svoje 
práve narodené dieťatko. Veľmi podobne chce 
Duch Svätý darovať do spolunažívania cirkvi 
Božiu nežnosť. Vzájomne si doprajeme. Bu-
deme o sebe milo rozprávať, a ak je potrebné 
napomenutie bude to v láske. Náš reformátor 
nás učí: O druhom budem zmýšľať lepšie, ako sa 
zdá podľa jeho správania.

Trpezlivosť. Apoštol Peter sa raz pýtal 
Pána Ježiša: Koľkokrát má odpustiť bratovi, či 
až 7 krát. Kristus mu odpovedal, že až 70 x 
7 krát (Mt 18,21nn). Vyjadril tým dôležitosť 
neustáleho a bezpodmienečného opustenia. 
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Musíme uznať, že každému z nás boli Kristo-
vou obeťou odpustené všetky hriechy. Akoby 
sme potom my nemali trpezlivosti so svojimi 
bratmi a sestrami. Neustále sa môžeme stre-
távať a trpezlivo si vzájomne pomáhať rásť 
do podoby Kristovej. Nad nikým nemusíme 
zlomiť palicu.

Znášanie sa vospolok v láske. Láska 
zvykne byť vo výpočtoch Božích darovaných 
vlastností na najdôležitejšom mieste. (1Kor 
13; 2Pt 1; Rim 12; Gal 5; Ef 3; ...). Ide o Bo-
žiu lásku v kresťanoch, ktorá nezištne miluje, 

a preto nám dovoľuje vzájomne sa zniesť aj 
takých rozdielnych. Objavujme tento neza-
slúžený dar, ktorý nám dovolí milovať brata 
a sestru bez toho, aby nám musel niekto za to 
poďakovať alebo nás inak odmeniť. Milujeme, 
lebo sme boli prv milovaní Pánom Ježišom 
(1J 4).

Nech je na nás – dnešných kresťanoch – 
zjavné, že sme boli povolaní Ježišom Kristom 
do spoločenstva cirkvi, kde žijeme hodným 
životom pokory, nežnosti, trpezlivosti a vzá-
jomne sa prijímame v Božej láske.

História jednej nemeckej  
reformačnej piesne

  Vlastislav Svoboda emeritný ev. a. v. farár, 
EPST 12/2023

Vznik a šírenie Lutherových reformačných 
myšlienok, spred 500 rokov v Nemecku, zna-
menalo vznik a šírenie ich vplyvu na duchovný 
spev v cirkevných zboroch. 

Jeden z autorov piesne Nuž, Bohu ďakujme 
bol nemecký farár Martin Rinkart a v našom 
Evanjelickom spevníku má táto pieseň číslo 
350. Martin Rinkart (1586-1649) sa narodil 
aj zomrel v Eilenburgu neďaleko Lipska. Slú-
žil tam počas Tridsaťročnej vojny a veľkej mo-
rovej epidémie. Po ukončení základnej školy 
sa v r. 1604 stal členom chlapčenského zboru 
pri Kostole u sv. Tomáša v Lipsku a súčasne 
aj študentom teológie na miestnej univerzite. 

Po ukončení teologického štúdia pôsobil 
ako farár v cirkevnom zbore sv. Mikuláša 
v Eislebene a stal sa aj učiteľom v latinskej 
škole. V r. 1636 Rinkart napísal text piesne 
Nuž, Bohu ďakujme ako modlitbu na biblické 
slová apokryfickej knihy Sírach (50,22-24). 
Melódiu tejto piesne skomponoval až v roku 
1647 Johann Crüger a uverejnil ju vo svojom 
spevníku. 

Táto pieseň sa neskôr stala súčasťou aj mno-
hých spevníkov evanjelickej cirkvi a dožila sa 
ďalších spracovaní od Franza Liszta, Felixa 
Mendelssohna-Bartholdyho a predovšetkým 
Johanna Sebastiana Bacha v podobe chorálov.

Významnou sa táto pieseň stala ako tzv. 
Chorál z Leuthenu. Vtedy ju spievalo 250-ti-
síc preživších vojakov pruskej armády, ktorá 
pod vedením Fridricha II. zvíťazila v r. 1757 
pri sliezskom meste Leuthen (dnes Lutynia, 
Poľsko) nad rakúskou armádou pod vedením 
Karola V. Lotrinského. Potom táto pieseň znela 
pri každej historicky dôležitej udalosti, napr. 
v r. 1871 pri inaugurácii nemeckého cisára 
Wilhelma I. vo Versailles. Avšak najslávnejšie 
táto pieseň zaznela 9. 11.1989 ako sólo trubača 
na múre Brandenburskej brány v Berlíne. Bolo 
to pri páde berlínskeho múra, čo bol symbol 
zjednotenia Nemecka.

Na záver treba dodať, že sme vďační ne-
meckému teológovi Rinkartovi z Eislebenu 
za túto pieseň a tak: Nuž, Bohu ďakujme sr-
dečným spevom všetci, veď On nám každý deň 
potrebné dáva veci. On od narodenia bol s nami, 
chránil nás, otcovsky zachoval z milosti doteraz. 
Soli Deo gloria!
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Rýchla jazda
 Z ‚Facebooku‘ prevzal Ľuboslav Beňo

Dnes žijeme veľmi rýchlo. Často sa poná-
hľame a využívame ‚rôznych pomocníkov‘. 
Keď malé deti vyrastú z kočíkov, už im rodičia 
kúpia autíčka, kolobežky, odrážadlá. Väčšie 
deti a mládež, ale aj dospelí, využívajú elek-
trické kolobežky, bicykle, autá. Pre štvrťroč-
ník MoSt (vydávaný pre potreby modlitebné-
ho spoločenstva ECAV) brat farár Ľubo Beňo 
prevzal z internetu príhodu s názvom Rýchla 
jazda.

Tomáš sa pozrel na tachometer práve 
vo chvíli, keď ho zachytil radar. Nestihol už 
spomaliť tých 78 km/h v obci. Bolo to už tretí 
raz v tomto roku čo ho chytili.

Policajt, ktorý ho zastavil, vystúpil z auta 
a s blokom v ruke pomaly prichádzal k Tomá-
šovmu autu. Tomáš uvažoval: „Je to Karol ale-
bo nie?“ V uniforme bol trochu iný, ale naozaj 
to bol Karol, ktorého poznal z kostola. Tomáš 
sa vtisol hlbšie do sedačky – bolo to horšie ako 
obvykle. Známy policajt z kostola chytil zná-
meho z toho istého kostola. „Ahoj, Karol, to je 
sranda, že sa zasa vidíme.“ Karol bez úsmevu 
odzdravil: „Ahoj, Tomáš.“ „Vidím, že si ma zas 
chytil, keď som sa ponáhľal domov, aby som 
videl svoju ženu a deti.“ Policajt Karol sa zdal 
byť nesvoj: „Áno je to tak.“ „Vieš, v posledných 
dňoch som odchádzal z kancelárie a už som 
bol v myšlienkach na najkrajšom rodinnom 
výlete, preto som sa tak ponáhľal. Koľko si 
mi nameral?“ „Sedemdesiat.“ „Karol, počkaj 
chvíľu... keď som ťa uvidel, hneď som sa po-
zrel na tachometer a myslím, že som mal len 
60 km/h.“

Karol niečo usilovne písal do bloku. Prečo 
nechce vidieť vodičák a papiere od auta tak 
ako vždy, pomyslel si Tomáš. Nedočkavo ho-
voril ďalej: „Vždy je to na tvojom rozhodnutí, 
Karol. Určite som porušil dopravné predpisy, 
ale nemohol by si tentoraz privrieť očko?“

Karol písal ďalej, potom vytrhol papier 
z bloku a dal ho Tomášovi. „Ďakujem,“ sarkas-
ticky poznamenal Tomáš a nedokázal skryť 
vo svojom hlase sklamanie. Karol sa otočil 
a bez jediného slova sa vracal späť ku svojmu 
služobnému autu.

Tomáš čakal a pozoroval Karola v spätnom 
zrkadle. Potom otvoril zložený kus papiera 
a bol zvedavý, koľko ho ten priestupok bude 
stáť.

Nebol to však pokutový blok... a Tomáš po-
tom začal čítať: „Milý Tomáš, mal som malú 
dcérku. Keď mala päť rokov, zomrela pri do-
pravnej nehode. Ten chlap, ktorý ju zrazil, bol 
skúsený vodič, ale išiel veľmi rýchlo. Dostal 
pokutu, mal súd a potom strávil tri mesiace 
vo väzení... a potom bol ten muž zasa voľný. 
Voľný, aby mohol objať svoje dve dcéry ktoré 
mal. Ja som mal len jednu. Budem musieť ča-
kať, kým ju budem môcť znova objať v nebi. 
Tisíckrát som sa pokúšal tomu mužovi odpus-
tiť. Možnože som to aj dokázal. Ale na svoju 
dcérku musím myslieť stále, dokým budem žiť. 
Aj teraz. Dávaj si, prosím, za volantom pozor 
a ponáhľaj sa pomaly, Tomáš! Môj syn je to 
jediné, čo mi ešte zostalo... Pozdravujem ťa, 
Karol.“

Tomáš sa otočil a videl Karola prichádzať 
k policajnému autu, potom naštartoval a odi-
šiel. Tomáš sa na auto uprene pozeral dokiaľ 
mu nezmizlo z očí. Až po niekoľkých minú-
tach sa pomaly pohol smerom domov. Pri jaz-
de poctivo dodržiaval predpísanú rýchlosť, 
bol ostražitejší a na priechodoch pre chodcov 
poctivo dával chodcom prednosť. Uvedomil si, 
že odrazu robí veci, na ktoré nebol zvyknutý. 
V duchu sa modlil, prosiac o odpustenie a keď 
prišiel domov, srdečne objal svoju prekvapenú 
manželku aj obe dcérky.

Život je veľmi cenný. Zachádzajme s nim 
svedomito a opatrne. Nikdy nezabudnime, že 
auto sa dá kúpiť vždy, ale ľudský život...
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Navzájom sa potešujte
  Božena Schniererová,  
zástupkyňa koordinátorky ZvS,  
zverejnené 12.4.2023  
na webe SEŽ ECAV

... aj tak by sa dala nazvať situácia, ktorú 
som zažila v januári. Po vybavení všetkých for-
malít pred odletom do zahraničia, som prešla 
do odletovej časti letiska. Pri pasovej kontrole 
mi pracovníčka oznámila, že som prvá na spo-
mínaný let. Usmiala som sa a ona mi popriala 
šťastný let.

Nuž, asi to tak malo byť, keď som sa, vyj-
dúc po schodoch, ocitla pred nemenovaným 
bistrom. Bolo pár minút po deviatej a ja som 
zrazu začula hru na organe a o chvíľu aj prí-
hovor istého brata farára. Ani vo sne by mi 
nenapadlo, že takéto niečo si pred odletom 
vypočujem! Zasmiala som sa a nahlas som 
skonštatovala, že to budú rozhlasové služby 
Božie, a že sú naše-evanjelické. Opýtala som sa 
pracovníka bistra, či náhodou nezachytil, od-
kiaľ sú tie služby Božie vysielané. Povedal mi, 
že z Petržalky a usmial sa. Ešte som sa chcela 
uistiť či nemieni prepnúť na inú stanicu a tak 
som sa bez ostychu na to spýtala s tým, že by 
som si ich rada vypočula. S milým úsmevom 
ma ubezpečil, že prepínať na inú rozhlasovú 
stanicu nebude. Nuž, a tak sa aj stalo.

Hneď som si sadla ako v kostole, a zača-
la som si potichu spievať prvú pieseň, keďže 

v mobile mám stiahnutú aplikáciu Evanjelický 
spevník. Jej slová mi veru pripomenuli daný 
okamih, ktorý som práve prežívala: ... plesaj-
me dnes, každý sa raduj a teš. Cítila som akúsi 
zvláštnu a nesmierne krásnu vnútornú ra-
dosť, ku ktorej vo veľkej miere prispelo to, že 
som do týchto priestorov prišla skôr, ako bolo 
potrebné. Byť v nich asi polhodinu, len sama 
so zamestnancami bistra a letiska, bolo neo-
písateľné. V tichosti som sa zahĺbila do slov 
aj ďalších piesní, modlitieb a Božieho slova. 
V nich brat farár hovoril o pomoci druhým, 
o dobrých impulzoch pre život, o potrebe 
dobrým premáhať zlé… Bolo to všetko pred 
mojou cestou. Aj v Biblii je napísané v prvom 
liste Tesalonickým: Preto sa potešujte vospolok 
a povzbudzujte navzájom ako aj robíte.

Povzbudenie a potešenie boli pre mňa práve 
vysielané rozhlasové služby Božie. A napokon, 
potešil ma aj sám pracovník bistra: úsmevom 
i tým, že nepreladil rádio a nechal znieť vysie-
lanie služieb Božích vo svojej prevádzke. Ony 
tak mohli byť potešenie aj pre ostatných ces-
tujúcich, ktorí postupne prichádzali a rozmýš-
ľali nad letom, ktorý mali absolvovať. Počúvať 
Božie slovo pred cestou v iných priestoroch ako 
je kostol, modliť sa a spievať piesne z nášho 
spevníka, to všetko boli pre mňa v tej chvíli 
veľmi povzbudzujúce a nezabudnuteľné oka-
mihy. Nerušili ma ani prichádzajúci cestujúci 
či krik detí. Mala som cieľ byť účastná týchto 
bohoslužieb, keď mi Pán Boh dal takú príleži-
tosť. Možno to nebolo prvýkrát, že aj takýto 
žáner sa ponúka cestujúcim v bistre letiska 
(okrem modernej hudby). Možno je to zauží-
vaný spôsob, o ktorom, keď často neletíme, 
ani nevieme.

Bolo to veľké požehnanie pred mojou ces-
tou. Vedela som, že Pán Boh bude so mnou. 
Veľké ďakujem! za tieto rozhlasové služby Božie 
v odletovej hale v Bratislave, vďaka za povzbu-
denie a potešenie.
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Neúnavný misijný pracovník

Tatry
 Samuel Činčurák

Tatry, milé Tatry,
vy ste moja krása,
keď si na vás myslím,
srdce moje jasá,

keď sa na vás dívam,
oči mi zahrajú
líca zrumenejú
a ústa spievajú.

Srdce mi radosťou
silne v hrudi bije,
bo tam pod Tatrami,
bo tam Slovák žije.

Tatry! Pod vami sa
voľne, ľahko dýcha.
Vysokánske bralá
Slovákova pýcha.

Vy ste silným vetrom
stále vzdorovali.
Márne hromy bili,
nepohli sa skaly.

Ja sa učím od vás:
keď mám základ pevný
v Bohu, napriek búrkam
môžem zostať verný!

 EPST 46/2003

V tomto roku (2003) uplynulo 120 rokov 
od narodenia evanjelizátora, básnika a spiso-
vateľa Samuela Činčuráka. Po Kristíne Royovej 
to bol najplodnejší spisovateľ tej doby.

Narodil sa 28.7.1883 v dedinke Pivni-
ca-Báčka na Dolnej zemi. Pochádzal zo slo-
venskej rodiny, ktorá v 18. stor. spod Tatier 
odišla na Dolnú zem. On sa odtiaľ neskôr vrátil 
na Slovensko. Ako sám uvádza, bol ovocím mi-
sijnej činnosti Jána Roháčka a Kristíny Royo-
vej. Zblížil sa s duchovnou prácou na Starej 
Turej a na radu Jána Chorváta pobudol v mi-
sijnom ústave v Katoviciach a v Hausdorfe.

V r. 1912 prišiel do Ozdína pri Lučenci, kde 
sa oženil so Zuzanou Betinovou. Celkom 40 
rokov pôsobil ako misijný pracovník vnútromi-
sijného a abstinenského spolku Modrý kríž. Mi-
sijnú prácu robil s nadšením: poznali ju na pra-
vom brehu Dunaja pod vrchom Frušky gori, 
v Petrovci, Kovačici, Starej Pazove, Novom 
Sade... Evanjelizáciu konal v Ozdíne a okolí, 
na Gemeri i na východnom Slovensku: Obišov-
ce, Opiná, Trebejov, Budimír, Žehňa, Ďurďošík, 
Prešov, Hybe, Stará Turá,...

Samuel Činčurák zanechal bohaté literár-
ne dedičstvo. Vo svojich pamätiach zo života 
píše, že nemal možnosť chodiť do slovenskej 
školy a väčšinou sa učil doma sám. Jedna z jeho 
prvých učebníc bola Biblia kralická. Nemal 
v rodnej reči vzory duchovnej poézie okrem 
sestier Royových. Napísal diela Džavro, Dva 
vianočné darčeky, Malý plátenkár, Malý Nespo-
koj, Východ, Víťazstvo lásky, Čo jedlička prežila, 
Stratená a nájdená, Cesta k šťastnému životu – 
Jozef a mnohé ďalšie. Publikoval aj v rôznych 
časopisoch a ročenke Tesnou bránou. Pri príleži-
tosti 90. výročia jeho narodenia zostavil Juraj 
Potúček publikáciu Literárna činnosť Samuela 
Činčuráka. Zomrel 14.11.1952 v Štátnej nemoc-
nici v Rimavskej Sobote.

Jeho literárnu tvorbu si pripomenuli ne-
dávno aj v Mníšku nad Hnilcom, kde je jeho 
pravnuk evanjelický kaplán.
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Kresťanská viera a humor
 Igor Kišš, EPST 17/2003

(V starých ročníkoch EPST je zaujímavý člá-
nok „Kresťanská viera a humor“ od brata farára 
Igora Kišša, evanjelického farára, teológa, filozofa 
a dekana EBF UK, ktorý sa hodí na letné čítanie.)

Sú ľudia, ktorí si myslia, že viera a humor 
spolu nepatria. Vraj, kresťan by nemal hovoriť 
vtipy, ale byť vážny. Niektorí kresťania si mys-
lia, že čím je človek vážnejší a ani sa neusmeje, 
že tým sa bude iným zdať pobožnejší. V Nór-
sku bol, medzi zvlášť zbožnými evanjelikmi 
v minulom storočí, zvyk sa ani neusmievať. 
Podobne to bolo v Nemecku. Preto nemecký 
filozof Nietzsche musel na adresu takýchto 
kresťanov povedať: Hovoria o vykúpení, ale ich 
tvár vyzerá celkom nevykúpene.

V skutočnosti ku kresťanovi patrí radosť 
i humor. Kresťan má byť radostný človek! 
Veď aj Biblia vyzýva kresťanov k radosti (Fil 
4,4). Samozrejme, musí to byť slušná radosť 
a slušný humor. O všetkom tomto sa bude ho-
voriť na EBF UK v Bratislave na ekumenickom 
sympóziu. Bude sa o humore hovoriť vážne 
i humorne. Pôjde o náboženský a teologický 
humor. Vystúpenia budú mať profesori našej 
fakulty, ale aj rímskokatolícki teológovia, prí-
slušníci židovskej náboženskej obce aj prísluš-
ník Bratskej cirkvi. Prídu i profesori z Viedne 
a z Nemecka. Odznie tu aj mnoho vtipov – 
také, čo nikoho neurazia ale spolu sa zasme-
jeme. Ak prídete 6. a 7. apríla do auly EBF UK, 
budete vítaní.

A na záver niekoľko vtipov z pri-
pravovaného sympózia. Na brehu Ge-
nezaretského jazera sa turista infor-
muje koľko stojí preplavenie sa člnom 
na druhú stranu. „Tridsať dolárov“, ho-
vorí majiteľ člna. „Tridsať dolárov? To 
je poriadne predražené“, pohoršuje sa 
turista. Majiteľ člna mu hovorí: „Uve-
domte si, že toto je zvláštne jazero, 

po ňom chodil aj Kristus kedysi pešo.“ Na to 
turista odpovedal: „Ani sa nedivím, pri takých-
to cenách!“

Jeden Američan prišiel k Pánu Bohu a po-
vedal mu: „Pane Bože, celý život som sa Ťa 
pridŕžal a bol som Ti verný. Splnil by si mi 
nejakú prosbu? Mohol by si postaviť veľký 
most s diaľnicou medzi USA a Hawajskými 
ostrovmi, aby sme mohli autom ísť z USA až 
na Hawaj?“ „To nejde“, odpovedal Pán Boh. 
„Vieš, koľko betónu by si vyžadoval taký diaľ-
ničný most nad Tichým oceánom? To by bolo 
príliš drahé. Povedz radšej nejakú inú prosbu.“ 
„Tak, potom mi splň, aby som dokázal rozu-
mieť ženám, ich náladám a vyznal sa v ich mys-
lení.“ Pán Boh sa zamyslel a spýtal sa: „A tá 
diaľnica z USA na Hawaj by mala byť dvoj alebo 
štvorprúdová?“

Dvaja židia sa nahlas modlili v synagóge, 
ako je to zvyk u židov. Jeden žid bol chudobný 
a druhý bohatý. Chudobný sa modlil: „Adonáj, 
daruj mi desať dolárov, dnes som ešte nejedol, 
zomriem inak hladom.“ Bohatý žid vedľa neho 
sa modlil: „Adonáj, daruj mi desaťtisíc dolárov. 
Bankrotuje mi podnik, zachráň ma.“ Tak sa 
nahlas modlili – jeden o desať dolárov a druhý 
o desaťtisíc dolárov. Po chvíli bohatý žid zner-
vóznel, vytiahol peňaženku, dal chudobnému 
židovi dvadsať dolárov a povedal mu:“ Tu máš 
dvadsať dolárov a zmizni domov. Nerozptyľuj 
mi Boha svojimi malichernými prosbami!“ 
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Božie prikázania nie sú ako  
dopravné predpisy

Zdroj: BTM

(Mk 12,31) Veľa ľudí si predstavuje Božie 
prikázania ako dopravné predpisy – pri doprav-
ných predpisoch sa dá ľahko skontrolovať, či 
sme ich dodržali alebo porušili. Niektorí ľudia 
si radi odškrtávajú, že sa pomodlili ráno aj ve-
čer, že v nedeľu boli na bohoslužbách, že nikoho 
nezabili ani neokradli... Boha tak vnímajú ako 
akéhosi policajta, ktorý kontroluje dodržiavanie 
predpisov a za ich prípadné prekročenie udeľuje 
pokuty. Jednoducho kontrolovateľný zoznam 
predpisov im potom slúži na získanie istoty, že 
im Boh nemá čo vytknúť.

Ono to však takto v skutočnosti nefunguje... 
ani s tými dopravnými predpismi. Dá sa síce zme-
rať naša rýchlosť, skontrolovať či sme nešli na čer-
venú alebo v protismere, či neparkujeme tam, kde 
je to zakázané a pod. Avšak už ťažšie sa dá overiť, 
či sme venovali dostatočnú pozornosť riadeniu 
vozidla po celý čas jazdy alebo či sme prispôsobili 
rýchlosť a štýl jazdy stavu vozovky atď.

Skúsenosť mám aj z pozície cestujúceho. 
Vlastne ma ani tak nezaujíma, či šofér autobu-
su dodržal všetky pravidlá cestnej premávky, 
ale viac to, či nejazdí štýlom brzda-plyn, keď 
to so mnou hádže tam a späť, keď mám prob-
lém udržať sa na sedadle. Teda, či vôbec berie 
ohľad na tých, ktorých vezie a aj na ostatných 
účastníkov premávky. Vtedy ma nepoteší, že ide 
na sekundu presne podľa cestovného poriadku, 
keď hocikomu zatvorí dvere pred nosom, hoci ho 
videl dobiehať na zastávku.

Ježiš svojím najväčším prikázaním úplne 
zbúral chápanie Desatora ako nejakých doprav-
ných predpisov. Už nejde o neosobné predpisy, 
ale o pozvanie do láskyplného vzťahu. Boh nie 
je policajt, ale ten, ktorý mám svoju lásku pre-
javil až do krajnosti a teraz túži, aby sme aj my 
k nemu prilipli svojou láskou. Ježišovo zhrnutie 

Zákona do citovaného dvojprikázania lásky pria-
mo znemožňuje tú jednoduchú kontrolu, že sme 
ho splnili. Veď, ako sa dá overiť, či milujem svo-
jich blížnych ako seba samého? Alebo Boha celým 
srdcom, celou svojou mysľou a celou svojou si-
lou? Skôr by sa dalo povedať, že s tým nebudeme 
nikdy hotoví...

Načo je potom také prikázanie? Ak sa budeme 
chcieť aj naďalej zaštítiť pred Bohom svojou bez-
úhonnosťou, tak potom na nič! Ale pre toho, kto 
poznal lásku akou nás miluje Boh a chce na ňu 
odpovedať, toto prikázanie mu otvára novú 
perspektívu.

Apoštol Pavol v Liste Rimanom hovorí o nie-
čom podobnom. Je možné neporušiť žiadne 
prikázania a predsa minúť ich zmysel a cieľ. 
Naplnenie zákona je viac ako neprekročenie 
jednotlivých ustanovení. A overiť si, že som na-
plnil Boží zákon, je omnoho zložitejšie ako si 
odškrtnúť, že som nič neporušil. A ak je zhrnu-
tím prikázaní „Miluj svojho blížneho ako seba 
samého!“, tak nie je možné pravdivo to vyhlásiť 
za naplnené nikdy.

Môžeš Bohu dopriať viac a viac priestoru 
vo svojom vnútri aj v živote, môžeš sa s ním stále 
viac zjednocovať, môžeš sa mu viac a viac podo-
bať. Ježišovo prikázanie je totiž pozvanie k trva-
lému rastu v láske k Bohu i k blížnym. Naplnenie 
Jeho zákona nie je nič menšie a práve v tom je 
podstata Jeho zákona a všetkých prikázaní. 
Blažený je ten, kto sa neoháňa zachovávaním 
predpisov, ale usiluje sa o napĺňanie ich podstaty. 
To je naša trvalá úloha počas celého života – a to 
je dobré. (R 13,8-10)
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Viera versus hypotézy
  Dobrá sejba

Lebo žijeme vierou a nie videním (2Kor 5,7). 
Bez viery však nie je možné páčiť sa Bohu (Žid 11,6).

Pred rokmi bola pri plavbe cez Lamanšský 
prieliv taká hustá hmla, že sme nemohli vidieť 
ani vodu okolo nás. Ale loď ďalej pokojne do-
držiavala svoj kurz: radar podával kormidelní-
kovi informácie o všetkom, čo by nám mohlo 
stáť v ceste. Skutočne bolo možné na obrazovke 
rozoznať žiarivú stopu, ktorá ukazovala na loď, 
plávajúcu ďaleko pred nami. Radarový prístroj 
prenikol hmlu a urobil loď pred nami viditeľnú.

Tak podobne aj viera je akýsi radar, kto-
rý cez mraky našich ťažkostí odhaľuje to, čo 
nevidíme.

Viera neargumentuje; jednoducho verí tomu, 
čo Boh povedal. Keď napríklad ide o stvorenie 

vesmíru: viera uznáva, že svety nie sú výsledok 
náhody, ale že boli stvorené Božím slovom. 
V tom je pre vieru hlboká istota.

V protiklade k tomu sú ponúkané mnohé 
hypotézy, vytvorené len preto, aby vylúčili Bo-
ha-Stvoriteľa. Tie vytárajú len neistotu a, navyše, 
často si navzájom odporujú. Za tým stojí úmysel 
starého diabla zviesť človeka k nedôvere v Boha 
a odvrátiť ho od jeho vzťahu k Bohu. Od rajskej 
záhrady Éden je jeho reč stále rovnaká: „Či naozaj 
riekol Boh...?“ (1M 3,1).

Viera nie je nejaký druh sebaovplyvňovania 
alebo nejaký nejasný cit založený na spontán-
nych pocitoch. Viera je presvedčenie: najskôr 
o tom, že Boh existuje, potom však aj o tom, 
že Boh má pravdu, keď hovorí, že Jeho Slovo 
je pravda. A Boh hovoril – a ešte hovorí – skrze 
Bibliu.

Skutočne dobrá dovolenka
  Dobrá sejba

...natešený pokračoval v ceste (Sk 8,39). 

Dovolenku potrebujeme – na vyváženie hektiky 
a starostí života či povolania. Avšak, je úplne jed-
no, ako ďaleko vedie cesta na dovolenku, jedno 

Čo sa veriacim nestane – sedem zaľúbení 
Syna Božieho

  Dobrá sejba

Reči, ktoré som vám hovoril, sú duch a život  
(J 6,63). ... verný je Ten, ktorý dal to zasľúbenie 
(Žid 10,23).
1.  Kto sa však napije z vody, ktorú mu dám ja, 

nikdy nevysmädne (J 4,14).
2.  Ja som chlieb života; kto prichádza ku mne, 

nebude hladovať (J 6,35).
3.  Toho, kto prichádza ku mne, neodoženiem  

(J 6,37).

4.  Kto mňa nasleduje, nebude chodiť vo tme, ale 
bude mať svetlo života (J 8,12).

5.  Ak niekto zachováva moje slovo, neuzrie smrť 
na veky (J 8,51).

6.  Moje ovce počúvajú môj hlas. Ja ich poznám 
a ony ma nasledujú. Ja im dávam večný život, 
a nezahynú na veky, nik mi ich nevytrhne z ruky 
(J 10,27-28).

7.  Ja som vzkriesenie a život. Kto verí vo mňa, 
aj keď zomrie, bude žiť. Nik neumrie naveky, 
kto žije a verí vo mňa (J 11,25-26).
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Blahoželáme jubilantom
Júl
Dufalová Anna
Roško Pavol
Grillingová Erika
Rajtarová Viera
Bartko Ľubomír, Ing.
Gajdošová Adriana
Antalová Emília
Korenková Anna

August
Chábová Anna, Mgr.
Balog Slavomír
Gildejn Ľubomír
Tormová Anna
Valečková Zuzana, Ing.
Mlynárová Vilma
Lorenčíková Dagmar
Mlynárová Mária
Jarabáková Alena
Messerschmidtová Anna
Šeďová Eva
Kazimírová Eleonóra
Vicianová Ida
Šebová Vlasta
Kubaš Rudolf

Oznamy a pozvania
  Detský denný tábor pre deti 1. stupňa ZŠ 
bude v dňoch 31.7. – 4.8. Každý deň bude 
pestrý program, tentoraz v umeleckom smere 
a pôjdeme aj na výlet. Prihlášky budú vo far-
skej kancelárii aj u vedúcich detskej besiedky. 
Účastnícky poplatok je 40,00 eur/dieťa. 
  Dorastovo-mládežnícky tábor pre deti 2. 
stupňa ZŠ aj stredoškolákov bude vo Veľ-
kom Slavkove v termíne 20. – 27.8. Všet-
ky informácie sú na webovej stránke: https://
sto.sem.sk/sto-camp/. Je možnosť požiadať 
o podporu z cirkevného zboru (do 50 % ceny 
pre členov nášho zboru) po dohode s bratom 
farárom.
  Zborový deň: po prázdninách pozývame 
všetkých členov zboru na stretnutie 9.9. 
Dopoludňajší program nás bude motivovať 
k modlitbám novým sviežim spôsobom. Sa-
mozrejme, bude posedenie pri guláši a po obe-
de pozývame na divadelné vystúpenie bábok 
nielen pre deti.
  Misijné dni VD ECAV 2023: Téma je Poš-
ta pre teba, termín 31.8. – 3.9. v Ľubov-
nianskych kúpeľoch. Prihlasovať sa treba 
na www.vdecav.sk/dni.

nebezpečenstvo je tu vždy: nebezpečenstvo pre-
hnaných očakávaní. Ten, kto dúfa, že dovolenka 
natrvalo zlepší jeho náladu – a to možno nielen 
pre seba, ale aj pre vzťah, v ktorom žije – býva 
väčšinou sklamaný. Stavenisko vedľa hotela, za-
špinená pláž alebo nekonzumovateľné jedlo, ... 
veľa skutočností dokáže stlačiť náladu na bod 
mrazu. 

A aj keď je všetko v poriadku, hlbokú túžbu 
nášho srdca nemôže utíšiť ani tá najkrajšia do-
volenka. O tom premýšľali už aj starí učenci: Ty 
sa čuduješ, ako keby to bolo niečo neslýchané, že sa 
ti na tvojej dlhej ceste a pri rôznych zmenách krajiny 
nepodarilo zbaviť sa svojej ťažkomyseľnosti a zár-
mutku? Musíš zmeniť spôsob svojho myslenia, nie 

podnebie (Seneca). Prečo sa čuduješ, že ti tvoje cesty 
neprinášajú žiadny úžitok? Či to azda nie si ty sám, 
koho so sebou vlečieš? To, čo ťa ženie preč, ti sedí 
bezprostredne na krku (Sokrates).

Títo myslitelia dokázali ukázať na problém, 
ale ešte nie na jeho riešenie. Môžeme ho však 
nájsť v biblickom príbehu veľmoža z Etiópie. 
Podnikol cestu do Jeruzalema, aby našiel vnú-
torný pokoj – ale zbytočne. Na spiatočnej ceste 
sa však stretol s niekým, kto mu mohol pomôcť 
a poukázal mu na Ježiša Krista, Vykupiteľa. 
A zrazu sa pre neho všetko zmenilo! A potom, až 
potom čítame, že „natešený pokračoval v ceste.“

Práve v tomto zmysle vám zo srdca prajeme 
skutočne dobrú dovolenku!
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Z b o r o v ý  l i s t

Zborový list popradských evanjelikov. Pre vnútornú potrebu Cirkevného zboru ECAV v Poprade.
Adresa: Námestie sv. Egídia 8/17; tel. kontakt do farského úradu: 052/7895872; e-mail: poprad@ecav.sk; www: ecavpp.sk; banko-

vé spojenie: Tatrabanka IBAN: SK87 1100 0000 0026 2721 4159.
Zodpovedný redaktor: Michal Findra, zborový farár (tel.: 0903 602 902).

Jazyková úprava: Zuzana Valeková. Spolupráca: Zuzana Hybenová, Alena Chlebovcová. Grafická úprava: Lukáš Mlynárik

Vopred ďakujeme za vašu láskavosť, ak sa rozhodnete vydávanie časopisu podporiť finančným darom  
na farskom úrade alebo cez účet v banke.

Vypísané z matrík za mesiace máj – jún 
Sviatosťou krstu svätého boli pokrstení: Matej Hronský, Kiara Lukáčová

Manželstvo pred Bohom uzavreli: Barbora Nitschová a Adam Čellár
Konfirmovaní a za dospelých členov zboru boli prijatí: Michala Frigová,  

Viktória Gregová, Juraj Kviatek, Richard Onuščák, Boris Šifra, Lea Štofančíková,  
Timotej Štofančík, Elena Zajdenová

Do večnosti v nádeji na vzkriesenie odišiel: Ján Timár (60)

Redakčná rada Zborového listu 
praje všetkým nielen slnkom prežiarené 
letné dni, ale prežiarené najmä Božou 
prítomnosťou, ochranou a požehnaním.
Prajeme tiež, aby ste si dobre oddýchli, 

a tak nazbierali nové sily!
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J ú l  –  A u g u s t

Kniha bez slovI. Paulínyová o histórii 
popradského kostola

Deň VD ECAV v Bardejove, 
príchod duchovných

Májová KaMoS

Júnové posedenie v KaMoS



Rozpis služieb Božích a ďalších  
cirkevno-zborových aktivít

Aktuality a ďalšie oznamy sú na webstránke nášho cirkevného zboru
www.ecavpp.sk 

a tam – a tiež v podcastoch – nájdete záznamy zo služieb Božích (cca o 6 h po ich konaní)

JÚL

2. NED
9:00

Štvrtá nedeľa po Svätej Trojici
Poprad, kostol

10:30 Stráže, kostol

9. NED
9:00 Piata nedeľa po Svätej Trojici

Poprad, kostol
10:00 Sviatosť Večere Pánovej so spoveďou

16. NED  9:00 Šiesta nedeľa po Svätej Trojici Poprad, kostol

23. NED 9:00
Siedma nedeľa po Svätej Trojici,  
služby Božie so sviatosťou  
Večere Pánovej so spoveďou

Poprad, kostol

30. NED
9:00

Ôsma nedeľa po Svätej Trojici
Poprad, kostol

10:30 Spišská Sobota, kostol

AUGUST

6. NED
9:00

Deviata nedeľa po Svätej Trojici
Poprad, kostol

10:30 Stráže, kostol

13. NED
9:00 Desiata nedeľa po Svätej Trojici

Poprad, kostol
10:00 Sviatosť Večere Pánovej so spoveďou

20. NED 9:00 Jedenásta nedeľa po Svätej Trojici Poprad, kostol

27. NED
9:00

Dvanásta nedeľa po Svätej Trojici
Poprad, kostol

10:30 Spišská Sobota, kostol


